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    Radek Plavecký      

Obavy z oplocení a uzavření zatím veřejně přístupných pláží kolem Vltavy na Slapech mají tamní 
rekreanti a mnozí místní obyvatelé. 
 Jde o lokalitu Ždáň, která se postupně vrací v restitucích původním majitelům. Ti již před 
několika lety získali některé komunisty zabrané pozemky na poloostrově obklopeném Vltavou a 
Sladovařským potokem. Soužití několika rekreačních objektů, soukromých chatařů a koupající se 
veřejnosti doposud fungovalo. 
 Nyní ale probíhá další soudní jednání o vrácení pozemků blíže k vodě včetně pláží. „Za 
komunistů sem chodili lidi, maminy s dětmi na celý den. Jestli se to vrátí původním majitelům nebo jim 
to Povodí  Vltavy  pronajme, oni si tam dají ploty a je po všem,“ nelíbí se dění kolem Ždáně iniciátorovi 
petice Marcelu Průchovi. 
 O tom, co se bude na plážích dít, rozhodnou nejen restituční spory, ale také nový územní 
plán, který bude obec Slapy schvalovat. Bude i na rozhodnutí obce, zda v lokalitě povolí nějakou 
výstavbu. „Do konce prázdnin by se měl návrh územního plánu zveřejnit na úřední desce. I na obci je 
shoda, aby pláže zůstaly nezastavěné a veřejné, a jen v části pozemků blíž ke stávajícím chatám by 
se mohly nějaké stavby povolit,“ řekl Právu starosta Slap František Neužil (nez.). 
 Podle vedení obce i podle Povodí  Vltavy , které se proti rozhodnutí o restituci odvolalo, je 
vracení pozemků v restituci nelogické. „Už to není klasická restituce komunisty zabraných majetků. 
Jde o zábor území kvůli výstavbě kaskády. Je jasné, že tehdejší majitelé neopouštěli tato místa 
dobrovolně, ale byli odškodněni. Je to jako s výstavbou dálnic. Takové pozemky se nevracejí,“ 
domnívá se starosta. Navíc jde nejspíš o ochranné pásmo kolem vody, kde by se i kvůli záplavám 
nemělo nic stavět. 
„Jde o pozemky potřebné pro vybudování vodního díla Slapy a jsou jeho součástí. Z toho důvodu 
nesouhlasíme s vydáváním takových pozemků restituentům,“ potvrdila Právu mluvčí Povodí  Vltavy  
Michaela Pohůnková. 
 „Pozemky byly řádně vykoupeny od jejich vlastníků v letech 1947–1959 za náhradu, která byla 
v té době řádně uhrazena. O tom jsou dochovány náležité doklady,“ dodala Pohůnková a doplnila, že 
na pozemcích tvořících koryta vodních toků a na pozemcích, které jsou součástí vodních děl, lze 
stavět pouze nezbytnou infrastrukturu či protipovodňové zábrany. „Oplocení pozemků ani stavby pod 
čárou maximálního vzdutí nádrží nejsou ze strany správce toku povolovány,“ uvedla. 
 Iniciátoři petice, kterou podle Průchy podepsalo už kolem sedmi stovek lidí, se ale obávají, že 
pokud přijde bohatý investor, budou předsevzetí obce či Povodí tatam a pláže se stanou 
nepřístupnými. „Jde nám o to, aby zůstala stavební uzávěra a nikdo tady nemohl nic oplotit,“ shrnul 
Průcha. 
 Podle starosty Neužila by nebylo na druhé straně na škodu, aby se majitel pozemků o lokalitu 
staral a místo se zkulturnilo. „Mohl by tu být nějaký provozovatel drobného ubytování, půjčovny loděk 
a podobně, který by se o lokalitu staral. Samotné pláže by ale raději měly zůstat v majetku Povodí ,“ 
dodal starosta. 
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